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Referat fra møde i Hillerød Kommunes Grønt Råd 23. februar 2023  

Deltagere:  

 Inge Christoffersen Holding, Nordsjællands Landboforening 

 Jørgen Schultz, Hillerød Samvirkende Idrætsforeninger 

 Jørgen Jacobsen, Danmarks Jægerforbund 

 Anna Thormann, Naturstyrelsen Nordsjælland 

 Kaj Larsen, Danmarks Sportsfiskerforbund 

 Stig Englund, Dansk Ornitologisk Forening 

 Lene Lentz, Haveselskabet 

 Vibeke Hansen, Naturhistoriske Forening 

 Michael Liesk, Danmarks Naturfredningsforenings lokalkomité  

 Vibeke Meno Formand for Grønt Råd, Hillerød Kommune 

 Kristian Søgaard, sekretær (vikar), Hillerød Kommune 

Data om mødet: 

 

Referent: Vibeke Meno og Kristian Søgaard 

Dato: 23-02-2023 

Tid og sted: kl. 16.00-18.00 på Hillerød Rådhus 

Afbud/ikke til stede:  

Esben Aarsleff, Museum Nordsjælland 

 

Dagsorden Referat 

Ad 1. Revision 
af 
kommissorium 
for Grønt Råd  

 

Efter nedsættelse af nyt Klimaråd ønskes kommissorium for Grønt Råd revideret. Udkast 
til emner til nyt kommissorium var udsendt med mødeindkaldelsen (vedlagt).  
 
Grønt råd var enige om, at det eksisterende kommissorium (fra seneste revision 2019) 
for størstedelen skal danne grundlag for et nyt kommissorium, med den eneste forskel at 
overlap med det kommende klimaråd ikke er hensigtsmæssigt. En større revision er 
derfor ikke nødvendig, 
 
Når der ligger et fast kommissorium for klimarådet vil det herefter være muligt 
koordinere eventuelle overlap 
 
Klimarådets første møde er d. 14. marts – Inge er det eneste medlem der deltager i 
begge udvalg 
 
Der var forslag om, at forvaltningen henvendte sig til Museum Nordsjælland om hvorvidt 
de fortsat ønsker repræsentation i det grønne råd. Grønt Råd er positive over for at 
Museum Nordsjælland fortsætter i Grønt Råd.  
 
Grønt råd blev enige om nedenstående input til det videre arbejde med udkast til nyt 
kommissorium. Udkast til nyt kommissorium forventes forelagt Natur, Miljø og 
Klimaudvalget på deres møde i maj, hvor der samtidig holdes det årlige møde med Grønt 
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Råd og udvalget. Ved mødet får medlemmerne af Grønt Råd lejlighed til at uddybe deres 
synspunkter.  
 
Emner der blev vendt:   
 
Afgrænsning af områder 

 Klima har også en rolle i det grønne råd 

o Snitflade klimaråd/grønt råd skal drøftes; mindske overlap 

o Der bør være et bindeled mellem grønt råd og klimaråd 

o Effekter af klimaforandringer påvirker natur og miljø  

o Tiltag/anlæg jf. klimaplan påvirker natur og miljø 

 Planlægning; 

o de store linjer i planstrategi med blå/grøn struktur 

o Forslag til nye lokalplaner og offentlige høringer og nyheder opsøger 

foreningerne selv  

 Landskab:  

o De grønne kiler og den naturmæssige kvalitet; by og land 

 Friluftsliv:  

o Rekreativ anvendelse af naturen 

 Miljø og natur, herunder grundvand. 

 
Formål – for hhv. organisationer og kommune 

 Indflydelse og rådgivning til kommunen 

 Grønt Råd ønsker at rådgive tidligt i processen, når forvaltningen arbejder med 

udkast. Eksempler på hvor Grønt Råd har rådgivet: 

o Cykelsti i Kjeldsvangskilen 

o Bynaturstrategi  

o Grønt Danmarks kort 

Eksempel på kommende plan, hvor Grønt råd kan rådgive: 

o Kommende biodiversitetsplan 

Grønt råds møder – kadence, form 
 Bør være uændret i forhold til revision fra 2019. Det vil sige 3 ordinære 

møder, 1 møde med Natur, Miljø og Klimaudvalget samt en besigtigelsestur. 

I alt 5 møder om året. 

Grønt råd – medlemmer 
 Danmarks Jægerforbund 

 Danmarks Naturfredningsforening 

 Danmarks Sportsfiskerforbund 

 Dansk Ornitologisk Forening 

 Friluftsrådet 

 Hillerød samvirkende idrætsforeninger 

 Naturhistoriske forening 

 Museum Nordsjælland 
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 Naturstyrelsen Nordsjælland 

 Nordsjællands Landboforening 

 Haveselskabet 

Der fremkom flg. forslag til nye rådsmedlemmer: 
 Erhverv/C4 

 Vandløbslauget 

 Dansk cyklistforbund 

Grønt Råd – rådgivning til kommunen:  
Det blev pointeret, at Grønt Råds medlemmer (i foreningsregi) selv skal søge indsigt i 
aktuelle høringer og give input og høringssvar i den forbindelse. Men det er mindst lige 
så stor grad et ønske for rådets medlemmer af kommunens politikere søger 
udtalelse/rådgivning fra Grønt Råd i aktuelle og relevante sager og projekter.  
 

Ad 2. Bordet 
rundt 

DN:  
Har lavet udkast til hvad der er vigtigt ift. solcelleparker. Har holdt møde med ABT-
udvalget og borgmester. Endvidere haft møde med European Energi. Startredegørelse er 
på vej i foråret 2023.  
Årlig affaldsindsamling ultimo marts. Derudover samler en gruppe i DN affald ind en gang 
om måneden.  
Har lavet høringssvar til Favrhøj. Film: organiseret vildskab vises i Slotsbio. 
Plejearrangement ved hjortesøen/Gadevang.  
Besigtigelse Ll. Lyngby Mose.  
Arbejder på artikel vedr. BNBO og manglen på frivillige aftaler.  
Møde med direktøren for Vild med Vilje – gratis møde på biblioteket 22. marts. 
 
Naturhistorisk forening:  
Arbejder med foredrag og ekskursioner. Cykelture er meget populære.  
Ser ofte skovmår. Observationerne af skovmår i de forskellige skove i Kongernes 
Nationalpark udspringer af et projekt, som Århus universitet og Kongernes Nationalpark 
kører frem til august 2023 med hjælp af frivillige fra Naturhistorisk Forening og Dansk 
Pattedyrsforening. Der er givet tilladelse af Naturstyrelsen til opsætning af vildtkameraer 
i skovene.  
Medlemsantal stiger fortsat. 
 
Haveselskabet:  
I gang med strukturomlægning af Haveselskabet som helhed, så der fremover kommer 
en afdeling i hver kommune. Nordsjællands afdeling har fungeret meget i Hillerød.  
Vil lave projekt med haven ved Biblioteket. (se omdelte materiale). Vil gerne samarbejde 
med andre herom. Og måske lave et havelaug, som driver det. Meld gerne retur med 
indspark og forslag eventuelle samarbejdspartnere. Kan man evt. genbruge tankerne fra 
vild med vilje. 2. september holdes have event. Spil gerne ind, hvis man vil have en rolle 
på eventet. 
 
DOF:  
Ørnens dag holdes på søndag ved Pøleåens udløb til Arresø.  
Har lavet høringssvar til lokalplan for Favrhøj med fokus på den transparente støjskærm. 
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Lystfiskerne:  
Har travlt med at tælle gydegravninger. De var rekord i år. Arbejder med fiskeudsætning. 
Oplever problemer med skarv. Savner sten i vandløbene. Mener at det ikke reducerer 
vandføringsevnen. 
 
Naturstyrelsen:  
Arbejder med skovrejsning og naturindholdet i de nye skove. Bl.a. frøspredning i 
Æbelholt skov. Naturnationalparkprojektet afventer politisk udmelding 
Jægerne:  
Tak til kommunen for at stille arealer til rådighed til arrangement. Ultimo marts er der 
jagtmesse i Frederiksborgcenteret.  
Slutter sæsonen for regulering af invasive arter; herunder mink, hvor der er 30 fælder 
ude. Der er en vild bestand i Nordsjælland. 
 
Idrætsforeningerne:  
Har samlet anlægsønsker fra medlemsforeningerne. Ønsker er forelagt idræts- og 
sundhedsudvalget i kommunen som indspil til kommende budget.  
Foreningerne oplever at det er vanskeligere at rekruttere unge medlemmer. Men til 
gengæld er der flere ældre. 
 
Nordsjællands Landboforening:  
CO2 afgifter fylder meget for landbrugerne, idet der foregår et stort arbejde med at 
nedbringe klimaaftrykket i alle landbrugets produktionsformer, ligesom der er et stort 
fokus på hvordan klimaaftrykket kan beregnes. Den nye landbrugsreform er markant 
anderledes end tidligere. Der er bl.a. kommet større fokus på biodiversitet. 4% af 
omdriftsarealer skal tages ud. Miljøet skal også indgå i landbruges årsregnskaber (i form 
af ESG-rapportering) og der er udviklet nye værktøjer til udarbejdelse af nedbringelse af 
klimaaftryk og ESG.  
Faunastriber er laves igen i 2023; 9 kommuner i Nordsjælland er allerede tilmeldt. Sidste 
år var der 60 deltagere. Der bruges økologiske frø og ca. 15 hjemmehørende arter. 
Frøene egner sig til forskellige jordtyper. 
 
 

Ad 3 
Kommende 
møder: 
 

 9. maj med Natur, Miljø og Klimaudvalget – eftermiddag. Tidspunkt meldes ud i 

foråret 2023  

 31. august 16.00-18.00 – besigtigelsestur  

 5. oktober 16.00-18.00 i mødelokale Seglet  

 7. december 16.00-18.00 i mødelokale Seglet 

Emner til besigtigelsestur kunne være 
 Naturnationalparken – myndighedssagerne på vandløb og hegn 

 Skovrejsning v/Skævinge Æbelholt skov HOFOR/Naturstyrelsen Nordsjælland 

 Favrholm; Landskabsbearbejdning, udsåningsprojekt, Erstatningsnatur ved NHN 

Vi satser på turen til Favrholm. Kristian/Hillerød Kommune arrangerer. Som forberedelse 
kan deltagerne orientere sig i helhedsplan 2022 som beskriver bl.a. den grønne og blå 
struktur samt bæredygtighed i den nye bydel. 

https://www.hillerod.dk/media/exubd0t1/favrholm-helhedsplan-2022-forslag-egnet-til-sk%C3%A6rm.pdf
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Ad. 4 Evt. Ingen bemærkninger 

 


